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Thomas Röper: Až 260miliardová díra v německém
státním rozpočtu
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Poté, co v Německu Ústavní soud zakázal federální vládě využívat
fond, který byl původně zřízen ke zmírnění následků opatření
Covid, k jiným účelům, zdá se, že na hraně jsou i další „speciální
fondy“

Poté, co předchozí federální vláda zapsala do základního zákona
„dluhovou brzdu“, federální vláda již ve skutečnosti nesmí přijímat
dluhy. Ale samozřejmě byla preventivně schválena výjimka: Pokud je
situace v Německu z nějakého důvodu obtížná, může vláda vyhlásit
nouzový stav a ještě převzít dluhy, které sice nejsou považovány za
dluhy státního rozpočtu, ale jsou označované jako „zvláštní aktiva“ a
tzv. forma „pomocné domácnosti“. Orwell by byl nadšený, protože
nazývat půjčku „speciálním fondem“ je dost absurdní.

Proč chybí až 260 miliard

Ale to je pro vládu praktické, protože to znamená, že má k dispozici
finanční prostředky, které může použít, jak se jí zlíbí. Zbývající peníze z
fondu, který byl zřízen za účelem zmírnění ekonomických důsledků
koronových opatření, současná federální vláda rychle převedla a nyní
by měly sloužit nejen pro ekonomiku, ale také na ochranu klimatu. Bylo
to asi 60 miliard.

CDU/CSU proti tomu podala žalobu a Spolkový ústavní soud tuto praxi
zakázal. Zjednodušeně lze říci, že takové „zvláštní prostředky“ lze
použít pouze k jejich účelu a v příslušném časovém období. Jednoduše
řečeno, Ústavní soud zakázal vládě vzít si těchto 60 miliard eur jako
půjčky a pak si s nimi dělat, co chce.
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To se v posledních dnech dostalo do mnoha novinových titulků a je to
možná nejdůležitější vnitropolitické téma v Německu v těchto dnech,
protože peníze již byly vyčleněny na různé programy. Cílem byla
sanace zchátralé německé železnice , která je v tak žalostném stavu,
že ani každý druhý dálkový vlak nejede včas. Peníze byly určeny na
dotování části ekonomiky kvůli zvýšeným nákladům na energii díky
ruským sankcím a peníze byly určeny také na financování některých
sociálních programů.

Ještě dramatičtější však může být další důsledek nálezu Ústavního
soudu. Ministr hospodářství Habeck oznámil, že také zablokoval fond
pro stabilizaci ekonomiky ve výši 200 miliard eur . Jedná se také o
„speciální fond“, který byl vytvořen v roce 2008 v důsledku finanční
krize a byl před rokem rozšířen, aby zmírnil důsledky energetické krize,
zejména zvýšení cen plynu a elektřiny v Německu. Nález Ústavního
soudu se pravděpodobně bude týkat i tohoto fondu, proto jsem o „díře
až 260 miliard“ v rozpočtu psal v titulku.

Pamatuješ si ještě? Když se loni všichni v Německu báli explozivních
nákladů na energii, spolková vláda předložila 200 miliard a kancléř
Scholz hrdě mluvil o svém „dvojitém úprku“, kterým chtěla vláda vyřešit
všechny problémy. Existuje výraz pro „oomph“, se kterým „dvojitý úprk“
praskne?

Co teď?

https://stranapro.cz/
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Už jsem dostal otázku, proč jsem na toto téma ještě nepsal, vzhledem
k tomu, že nález Ústavního soudu padl již minulý týden. Důvodem je,
že jsem vlastně chtěl počkat a zjistit, kde chce vláda ušetřit
peníze. Protože najednou musí hodně šetřit.

V médiích teď čteme spoustu návrhů, kde bychom mohli ušetřit. Jeden
fejetonista Spiegel dokonce doporučil spořit na důchody. Někteří vládní
politici uvažují o vyhlášení dalšího nouzového stavu kvůli problémům
způsobeným jejich hloupostí a prostě o přidání nového „zvláštního
fondu“, což by Ústavní soud jistě odmítl.

Dovolil bych si předpovědět: V sociálních programech se nakonec
ušetří. Kompenzace za vysoké ceny energií, které mají pomáhat
chudým lidem, budou pravděpodobně na prvním místě. A nemůžeme
se dočkat, co dalšího vláda vymyslí.

Moje druhá předpověď je, že vláda určitě nebude šetřit na
Bundeswehru, který skutečně dostane v příštím roce mnohem více
peněz, aby splnil dvouprocentní cíl NATO. A také pochybuji, zda má
federální vláda odvahu šetřit na platbách Ukrajině, ostatně to by se
vládě USA vůbec nelíbilo.

Brzy tedy uvidíme, co je pro federální vládu důležitější: lidé v Německu
nebo na Ukrajině a zbrojní zakázky od amerických obranných
společností.

Thomas Röper
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